

ФЕДЕРАЛЬНОЕ АГЕНТСТВО ПО ОБРАЗОВАНИЮ  
**ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**  
ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

№ 288

Сентябрь

2005

Серия «История. Краеведение. Этнология. Археология»

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694, электронный вариант № 018693  
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.  
ISSN: печатный вариант – 1561-7793; электронный вариант – 1561-803X  
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

**СОДЕРЖАНИЕ**

**МЕТОДОЛОГИЯ ИСТОРИЧЕСКОГО ПОЗНАНИЯ**

<b>Николаева И.Ю.</b> Смех и слезы власти в историко-культурном интерьере ее бытования . . . . .	4
<b>Николаева И.Ю., Мухин О.Н.</b> Власть в традиционных обществах: психосоциальная и культурная символика . . . . .	30
<b>Трубникова Н.В.</b> Социальные науки будущего: текущий кризис и перспективы выхода из него (по материалам современной французской историографии) . . . . .	37

**ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ И МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ**

<b>Чёрная Л.В.</b> Скандинавская женщина эпохи викингов . . . . .	41
<b>Супрыгина Г.Г.</b> Культ матери в третьем рейхе, его смыслы и последствия . . . . .	49
<b>Дериглазова Л.В.</b> Проблемы обеспечения международной безопасности после окончания «холодной войны» . . . . .	56
<b>Лицарева Е.Ю.</b> Интеграция России в глобальную систему экономических связей . . . . .	62
<b>Горчаков А.А.</b> Вступление России в ВТО: влияние на наукоемкий сектор экономики . . . . .	76
<b>Лицарева Е.Ю.</b> Деятельность интеграционных образований АТР в рамках концепции «Открытого рационализма» . . . . .	83
<b>Жеравина О.А.</b> «О бедном магистре замолвите слово...» Материальные проблемы преподавателей Саламанки XVI–XVII вв. . . . .	90

**ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ**

<b>Чёрная М.П.</b> Исторический облик средневекового Томска: от субъективного преломления к объективному отражению . . . . .	98
<b>Катионов О.Н.</b> Картографирование Московско-Сибирского тракта в XVII–XVIII вв. . . . .	103
<b>Катионов О.Н.</b> Итоги изучения истории Московско-Сибирского тракта в XVII–XIX вв. . . . .	108
<b>Чурсина А.А.</b> Участие служилых людей Западной Сибири в торговле и промыслах (по материалам таможенных книг Томска и Кузнецка XVII в.) . . . . .	113
<b>Юшковский В.Д.</b> Участие Г.С. Батенькова в ложах «вольных каменщиков» и его понимание масонских идеалов . . . . .	118
<b>Попов Д.И.</b> Культурно-просветительные общества и сибирское краеведение во второй половине XIX – начале XX в. . . . .	124
<b>Кисельникова Т.В.</b> Из истории социалистической мысли. Социализм и мещанство в дискуссиях российских социалистов рубежа XIX–XX вв. . . . .	127
<b>Дмитриенко Н.М.</b> Сибирское товарищество печатного дела . . . . .	134
<b>Никulin П.Ф.</b> Информационные возможности материалов сельскохозяйственной переписи 1916 г. для изучения аграрных отношений в Западной Сибири начала XX в. . . . .	138
<b>Ноздрин Г.А.</b> Социальный протест сибирского крестьянства во второй половине XIX – начале XX в. . . . .	143
<b>Нам И.В.</b> Национальный фактор в деятельности Сибирской областной думы в период «демократической» контрреволюции (июнь–ноябрь 1918 г.) . . . . .	151
<b>Наумова Н.И.</b> Православная церковь в условиях белогвардейских режимов . . . . .	159
<b>Подустов Ф.Н.</b> Национальные воинские формирования Красной Армии в Сибири и на Дальнем Востоке (1919–1938 гг.) . . . . .	165
<b>Мальшенко Г.И.</b> Молодежные организации российского казачества в дальневосточном зарубежье (1920–1937 гг.) . . . . .	170
<b>Волошина В.Ю.</b> Подготовка научно-педагогических кадров в вузах русского зарубежья в 1920–1930-е гг. . . . .	176
<b>Грик Н.А.</b> Проблемы эффективности советской промышленности в 1920 – начале 1930-х гг. . . . .	182
<b>Сосковец Л.И.</b> Феномен советского антирелигиозного агитпропа . . . . .	189

**СОЦИОПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ И БИОМЕДИЦИНСКИЕ  
АСПЕКТЫ ПРОБЛЕМ ОБРАЗОВАНИЯ**

<b>Кулемзина А.В.</b> Задачи диагностики в рамках педагогики одаренности . . . . .	200
<b>Кулемзина А.В.</b> Анализ фоновой педагогической практики при работе с одаренными детьми . . . . .	206
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> . . . . .	210
<b>АННОТАЦИИ СТАТЕЙ НА АНГЛИЙСКОМ ЯЗЫКЕ</b> . . . . .	212

FEDERAL AGENCY OF EDUCATION  
**VESTNIC TOMSK STATE UNIVERSITY**  
GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL

№ 288

September

2005

**Series «History. Study of local lore. Etiology. Archaeology»**

Certification of registration: printed version № 018694, electronic version № 018693  
Issued by Russian Federation state committee for publishing and printing on April, 14, 1999.  
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X  
on April, 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

**CONTENTS**

**METODOLOGY OF HISTORICAL COGNITION**

<b>Nikolaeva I.Y.</b> «The laughter and the tears» of the authority in historical context of its dynamics . . . . .	4
<b>Nikolaeva I.Y., Mukhin O.N.</b> Authority in tradition societies: psicho-social and cultural symbolics . . . . .	30
<b>Trubnikova N.V.</b> Social sciences of the future: the current crisis and prospects of exit from it (according to materials of a contemporary French historiography) . . . . .	37

**WORLD HISTORY AND INTERNATIONAL RELATION**

<b>Chornaya L.V.</b> A Scandinavian woman of Viking's age . . . . .	41
<b>Suprjigina G.G.</b> Cult of mother in the Third Reich, its meanings and consequences . . . . .	49
<b>Deriglazova L.V.</b> The problems of International security providing after finishing of «the cold war» . . . . .	56
<b>Litsareva E.Ju.</b> Russia's integration into the global system of economic connection . . . . .	62
<b>Gorchakov A.A.</b> Entry of Russia in All-Union Trade Organization: the influence on scientific-untensive branch of Economy . . . . .	76
<b>Litsareva E.Y.</b> Open regionalism in the activity of integration organisations of Asian-pacific rim. . . . .	83
<b>Zheravina O.A.</b> Pecuniary problems of Salamanca university teachers in the XVI–XVII cc. . . . .	90

**RUSSIAN HISTORY**

<b>Chornaya M.P.</b> The historical look of medieval Tomsk: from the subjective refraction to the objective reflection . . . . .	98
<b>Kationov O.N.</b> The results of study of Moscow-Siberian tract . . . . .	103
<b>Kationov O.N.</b> The results of study of Moscow-Siberian tract . . . . .	108
<b>Chursina A.A.</b> The role of the service men of Western Siberia in the development of trade (by the materials of the customs books of the 17-th century) . . . . .	113
<b>Jushkovsky V.D.</b> G.S. Baten'kov's participation in the free masons lodges and his understanding of masonic ideals . . . . .	118
<b>Popov D.I.</b> Cultural Enlightenment Societies and studying Siberia at the Turn of the XIX–XX centuries . . . . .	124
<b>Kiselnikova T.V.</b> From the history of socialist idea. Socialism and middle-class conventionality in discussions of Russian socialists on the between XIX and XX centuries . . . . .	127
<b>Dmitrienko N.M.</b> Siberian association of the printing business . . . . .	134
<b>Nikulin P.F.</b> Informative possibilities of agricultural census materials of 1916 for agrarian relations investigation in Western Siberia at the beginning of XX century . . . . .	138
<b>Nozdrin G.A.</b> Social protest of Siberian peasantry in the second half of XIX – at the beginning of XX century . . . . .	143
<b>Nam I.V.</b> The national factor in the activities of the Siberian regional дума in the period of «democratic» counterrevolution (June – November 1918) . . . . .	151
<b>Naumova N.I.</b> The orthodox church under anti soviet regimes . . . . .	159
<b>Podustov F.N.</b> National military formations of Red Army in Siberia and on the Far East (1919–1938) . . . . .	165
<b>Malysenko G.I.</b> Youth organizations of the russian cossacks in foreign Far East (1920–1937). . . . .	170
<b>Voloshina V.Yu.</b> The training of scientific and pedagogical staff in higher education institutions of the Russian abroad in 1920–30 years . . . . .	176
<b>Grik N.A.</b> Efficiency of soviet industry in 1920 – begin 1930 years . . . . .	182
<b>Soscovets L.I.</b> Phenomenon of the soviet antireligious propagandas . . . . .	189

**SOCIALPSYCHOLOGICAL AND BIOMEDICAL ASPECTS  
OF EDUCATIONAL PROBLEMS**

<b>Kulemzina A.V.</b> Pedagogical viewpoint about giftedness diagnostic . . . . .	200
<b>Kulemzina A.V.</b> Phone practice of gifted children pedagogical analys . . . . .	206
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> . . . . .	210
<b>SUMMARIES OF THE ARTICLES IN ENGLISH</b> . . . . .	212